








Pismo Antonu Becku, kolovoz 1866.



„Da još jednom govorim o Slavonskom kolu, moram obratiti pozornost Vaše 

Plemenitosti na novu formu koju sam sâm skrojio. Što se tiče forme figura, samo 

sam ih poboljšao (prema Lisinskom), ali ona kod Prostog kola je nova. Vjerujem da 

sam to jako dobro napravio, jer se tako razlikuju od forme plesova kao što su: Polka, 

Valcer, itd. Kod Polke su 4 dijela koja nisu prokomponirana nego samo nanizana 

jedan na drugi. U Prostom kolu nisu dijelovi nanizani jedan na drugi, već jedna 

misao nastupa kao glavna, koja se u toku skladbe ponovno pojavljuje, čak i pratnji 

nastojim dati određene posebnosti, dok na teškoj dobi dolazi akord, a ne bas, kao kod 

valcera ili polke ili čardaša.

Da toliku važnost pridajem jednom plesu ima uzrok u tome da sam uvjeren da su 

načini plesa i narodne pjesme ishodište svake nacionalne glazbe. Gdje ta dva moćna 

faktora nisu izgrađena, dalje se neće dobro pisati. Tek kada smo pokazali nekoliko 

stotina kola i puno narodnih pjesama, možemo s radošću koračati prema 

nacionalnoj operi, prije toga ne! Plesovi i s time uzajamna razmjena narodnih 

pjesama iz svih krajeva mogu odrediti nacionalno. S operom, i kada bi ona zaista 

bila hrvatska, što je dandanas naprosto nemoguće, neće se naučiti publiku da 

glazbeno misli i osjeća na slavenski način.”







pismo graditelju klavira Leopoldu Schnabelu, 18. 

studenog 1864.

pismo graditelju klavira Josefu Fritzu, 1. veljače 

1865.










